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ZDARMA

Raspenava v obrazech



Vážení spoluobčané,
po  dlouhé  době,  vyplněné 

jednáními a hodnoceními návrhů 
na vydávání informační  tiskoviny 
pro  obyvatele  celého  Frýdlant-
ského výběžku, se vám dostává do 
rukou  první  číslo  obnoveného 
Raspenavského  zpravodaje.  Přeji 
mu dlouhou životnost a nám všem 
(čtenářům),  aby  byl  tiskovinou 
plnou  informací  a  zajímavého 
čtení.

Začátek nového roku není tím 
nejlepším  časem  k bilancování, 
přesto si dovolím v krátkosti uvést 
několik  údajů  týkajících  se  roku 
2008.  Uplynulý  rok  nebyl  z těch 
nejúspěšnějších,  přesto  byl  pro 
město  rokem  „zlomovým“. 
V samém  závěru  roku  jsme 
obdrželi  zprávu  o  schválení 
žádosti  o  finanční  podporu 
z evropských  prostředků  na 
výstavbu  kanalizace.  Přiznaná 
dotace ve výši cca 274 mil. Kč činí 
76,5 % z celkových nákladů, které 
představují  částku  358  mil.  Kč. 
Město  by  tedy  mělo  z vlastních 
prostředků  na  výstavbu  kanali-
zace vynaložit částku cca 84 mil. 
Kč  (23,5  %).  Pro  představu  uvá-
dím, že se jedná o částku rovnající 
se téměř třem ročním rozpočtům 
města  (tři  roky  bez  veřejného 
osvětlení,  odvozu odpadů,  úklidu 
a údržby města,  provozu školy a 
školky,  atd.).  V letošním  roce  se 
tedy  rozhodne,  zda  dokážeme 
získat  potřebné  finanční  prostře-
dky a výstavbu kanalizace v Ras-
penavě  do  konce  roku  2010 
alespoň zahájit. Jinak nám hrozí, 
že v případě, kdy město kanalizaci 
mít  nebude,  budeme  muset 
z městského  rozpočtu  platit 
pokuty (to může být i 1 mil. Kč/1 
rok).  Protože  o  rozsahu 
odkanalizování města kolují různé 
zaručené  zprávy,  dovolím  si  zde 
tyto  uvést  na  „správnou  míru“. 
Hlavní kanalizační řád je rozdělen 
na  dvě  trasy.  První  povede  od 
objektu  bývalé  Tesly  (dnes 
Wülfing, Brex) v silnici vedoucí na 
Frýdlant,  a  měl  by  být  u  Domu 
s pečovatelskou službou odkloněn 
a napojen na druhou trasu v ul. 
Luhové  (propojení  pod  řekou 
Smědou).  Uvedený  kanalizační 
řád bude odvádět splašky z celého 
území  ležícího  na  levém  břehu 
Smědé  mimo  části  území  –  ul. 
Liberecká a ul. Lesní, části území 
- ul. Frýdlantská (od odbočky s ul. 
V Údolí)  a  části  území  -  ul. 

V Údolí. Druhý kanalizační řád by 
měl vést v silnici - ul. Luhová - od 
benzínové  pumpy  až  k Frýdlant-
skému zámku, kde bude napojena 
na  kanalizační  síť.  Tento  kanali-
zační  řád  bude  odvádět  splašky 
z celého území ležícího na pravém 
břehu řeky  Smědé mimo objekty 
umístěné na trase za domem č.p. 
6 (směrem na Frýdlant). V Raspe-
navě se tedy nepočítá s výstavbou 
centrální čistírny odpadních vod.

Zpět k bilancování loňské-
ho roku. V rámci údržby majetku 
města bylo pokračováno v rekon-
strukci  objektu  České  besedy 
(výměna  oken)  za  pomoci  dotace 
z grantového  fondu  Libereckého 
kraje.  Provedena  byla  výměna 
oken a hl. dveří v bytovém domě  
č.p.  115  ul.  Moskevská,  včetně 
výměny bytového jádra v l bytové 
jednotce.  Podařilo  se  též  zrea-
lizovat  bezbariérový  přístup  do 
školních  dílen  a  v letošním  roce 
bychom  měli  realizovat  bezba-
riérový přístup do budovy zdravot-
ního  střediska,  včetně  rekon-
strukce WC a výměny části oken.

Nepodařilo  se  realizovat 
výměnu oken u objektů základní 
školy  a  školní  jídelny  (včetně 
družiny  a  školního  klubu)  – 
stavby  nesplňují  podmínky 
umožňující  žádat  o  dotaci 
z evropských  fondů.  I  přes 
počáteční  doporučení  projektu 
jsme nakonec neuspěli s žádostí o 
finanční  dotaci  na  rekonstrukci 
sportovního  areálu  Smědá. 
Uvedené  akce  budeme  muset 
realizovat  postupně  z vlastních 
prostředků.

V rámci  přeshraniční 
spolupráce  jsme  v průběhu 
loňského  roku  podali  spolu 
s polským  partnerem,  městem 
Gryfów  Slaski,  žádost  o  dotaci 
z evropských  fondů  na  výstavbu 
tělocvičny  v Gryfówě  Slaskim  a 
víceúčelového  hřiště  na  dvoře 
Základní  školy  ve  Fučíkově  ulici. 
Žádost  byla  přijata  -  čekáme  na 
písemné potvrzení. Vyhověno bylo 
naší žádosti o dotaci z Evropských 
fondů  na  pořádání  společných 
(česko-polských)  společenských, 
kulturních  a  sportovních  akcí 
v Raspenavě v době od září r.2008 
do srpna r.2009. V roce 2008 se 
uskutečnilo  Víkendové  setkání 
hasičů  Eureregionu  NISA  – 
hasičské soutěže a kulturní pořad 
pro všechny generace, setkání dětí 
na  akci  Vánoční  strom  – 

odpoledne v České besedě, plném 
zábavy,  her  a  ručních  prací.  Na 
akci Kera se sešly děti s tělesným 
i mentálním postižením a vyráběly 
skvělé  keramické  předměty. 
V předvánočním  čase  se  již 
tradičně  konala  přehlídka 
mladých hudebníků z Raspenavy, 
Gryfóva  Slaskiego  a 
Bischofswerdy.  Bez  finanční 
pomoci  se  uskutečnily  akce  jako 
PINK  POHÁR  –  turnaj  v sálové 
kopané  pořádaný  našimi  hasiči, 
Dětský  pomlázkový  karneval  – 
odpoledne  plné  her  a  zábavy 
s možností  výroby  velikonočních 
ozdob,  Raspenavské  slavnosti, 
které  zahrnovaly  akce  jako: 
Řezbářská dílna – přehlídka práce 
řezbářů na dvoře u Raspenavské 
fary  s půvabným  kulturním 
programem  na  závěr 
několikadenní  akce,  Kulturní 
odpoledne  se  skupinou 
historického  šermu  a  dětmi  ze 
Základní  školy,  které  se 
uskutečnilo  na  ploše  hasičského 
cvičiště a Křest Pamětního spisu, 
vydaného  k  dokončení  stavby 
katolického  kostela  v Raspenavě 
v dvojjazačné  mutaci,  který  se 
konal  v kostele  za  účasti 
raspenavských  rodáků  a  hostů 
doc.  PhDr.  Rudolfa  Anděla 
(překladatele uvedeného spisu do 
češtiny)  a  doc.  Miloše  Rabana 
(farář,  Římskokatolické  farnosti 
Raspenava).  Na  akci  vystoupil 
také  pěvecký  soubor  Včelky  pod 
vedením  Máji  Malé.  Na  tomto 
místě bych chtěl poděkovat všem 
organizátorům  akcí  pořádaných 
nejen  v rámci  přeshraniční 
spolupráce. 

Nový  rok  2009  nezačal 
nejlépe,  Česká  republika  se 
hospodářské  krizi  nevyhnula  a 
tak trochu s obavami očekáváme, 
jak  se  tato  situace  projeví 
především  v příjmové  části 
městského  rozpočtu.  V loňském 
roce jsme si vytvořili dostatečnou 
rezervu,  abychom  případný 
propad v příjmech mohli vyrovnat. 
Teď už zbývá jen zajistit finanční 
prostředky  na  realizaci  výstavby 
kanalizace Raspenavě. 
 
Vážení spoluobčané,
přeji vám i vašim rodinám v tomto 
roce  mnoho  štěstí,  trpělivosti  a 
především pevné zdraví.
 
Pavel  Lžičař,  starosta  města 
Raspenavy
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Události

Na  mimořádném  zasedání 
zastupitelstva  města,  které  se  konalo 
dne  17.  12.  2008,  předal  starosta 
města  Pavel  Lžičař  paní  Heleně 
Svobodové   medaili  Za  zásluhy  pro 
město,  kterou  ji  udělilo  zastupitelstvo 
města  za  dlouholetou  a  příkladnou 
práci s mládeží. 

V sobotu  20.  12  .2008  se  na  malém sále 
v České besedě konala přehlídka hudebních 
skupin z Čech, Polska a Německa. Jedná se 
o  přehlídku,  která  se  pravidelně  koná 
v předvánočním čase již od r.1999. Na pódiu 
se  vystřídaly  skupiny:  BLOODY  ROSE 
z Českých Budějovic (jako host), MAS QUE 
NADA  z  Bischofswerdy,  13  POZIOMO  z 
Gryfówa  Slaskiego,  RAIN  z  Raspenavy  a 
LOKOMOTIVA PLANET z Prahy (jako host). 
Nutno  podotknou,  že  úroveň  hudební 
produkce byla za roky trvání přehlídky zcela 
přesvědčivě  nejvyšší.  Škoda,  že  návštěva 
byla za uplynulé ročníky ta nejnižší.  Ti  co 
nepřišli  mohou jen litovat.  /přesvědčte se: 
www.  bloodyrose.net,www.masquenada-dresden.de, 
www.13poziomo.pl,www.rainband.wz.cz,, 
www.lokomotivaplanet.cz/

V sobotu 10. 1.  2009 se uskutečnilo 
setkání  představitelů  partnerských 
měst  v Bischofswerdě.  Na  programu 
jednání  bylo  sestavení  programu 
spolupráce na letošní rok. Naše město 
zastupovali  -  starosta  Pavel  Lžičař, 
místostarosta  Ing.  Jiří  Štibřík, 
koordinátorka  Radka  Čapková  a 
překladatel Oldřich Müller.



Upozorňujeme občany,  že  do 31. 3. 2009 je splatný 
místní poplatek ze psů,  jehož výše se od loňského roku 
nezměnila. 

Dále  upozorňujeme  občany,  kteří  dosud  neuhradili 
místní  poplatek  za  svoz  komunálního  odpadu, 
aby tak učinili  co nejdříve. Výše poplatku pro rok 2009 
zůstává stejná tj. 350,- Kč za osobu. Poplatek je splatný 
ve dvou stejných splátkách do 31. 1. a do 31. 7. Pokud 
jste ještě nestihli poplatek uhradit, neotálejte a  přijďte ho 
uhradit do pokladny městského úřadu. 

Při nezaplacení uvedených poplatků má obec možnost, 
dle  §  11  zákona  č.  565/1990  Sb.,  zvýšit  nezaplacený 
poplatek až na trojnásobek.  

Poruchy  veřejného  osvětlení můžete  hlásit 
na  tel.:  482 360 431  nebo  482 360 446,  případně  
 na  e-mailové  adresy:  jana.lipenska@raspenava.cz, 
ludvik.gondkovsky@raspenava.cz nebo  osobně  v budově 
MěÚ. Stačí uvést název ulice, kde světla nesvítí nebo číslo 
popisné u kterého lampa veřejného osvětlení  bliká nebo 
nesvítí vůbec. Poruchy jsou odstraňovány každý týden ve 
čtvrtek. 

V pokladně městského úřadu dveře č. 105, je možno 
zakoupit:  Pohlednice  města  Raspenavy  (4  druhy) 
á 3,- Kč,  Turistický deník á  45,- Kč, Turistické vizitky 
á 12,- Kč,

a Turistické známky á 25,- Kč, 

Dále   je  možno  v  pokladně  městského  úřadu  zakoupit: 
Pamětní spis  u příležitosti dokončení katolického kostela 
v Raspenavě  á 100,- Kč.  

                   

 

a publikaci Raspenava město na Smědé  á  395,- Kč,

Raspenavský zpravodaj 1/2009 4

Informace z úřadu



Beranová Ladislava –mzdy a poplatky
telefon: 482 360 444
e-mail: ladislava.beranova@raspenava.cz 
•  mzdy, správa poplatků, faktury vydané, hřbitov, VHP, 
    poplatky ze psů

Černý Josef – životní prostředí, silniční správní úřad
telefon: 482 360 448
e-mail: josef.cerny@raspenava.cz 
•  odpady – přidělování popelnic, sběrný dvůr, třídění 
    dpadů, skládka
•  silniční správní úřad – místní komunikace obce a 
    veřejně přístupné účelové komunikace
•  ochrana přírody a krajiny, povolení kácení dřevin, 
    zprostředkování umístění toulavých psů do útulku
 
Gondkovský Ludvík, Ing. – správa majetku, 
pozemky
telefon: 482 360 446
e-mail: ludvik.gondkovsky@raspenava.cz 
•  nemovitý majetek, bytové a nebytové hospodářství, 
    kotelny, pozemky, ubytování Česká beseda
 
Horčičková Iveta – stavební úřad
telefon: 482 360 450
e-mail: iveta.horcickova@raspenava.cz
 
Hrdinová Eva – vedoucí ekonomického oddělení
telefon: 482 360 440
e-mail: eva.hrdinova@raspenava.cz 
•  rozpočtový výhled, rozpočet města, rozbory 
    hospodaření, vedení účetnictví
 
Kasalová Jaroslava – matrika, evidence obyvatel
telefon: 482 360 449
e-mail: jaroslava.kasalova@raspenava.cz 
• matrika, evidence obyv., občanské průkazy, výpisy 
z rejstříku trestů, ztráty a nálezy, ověření kopie a podpisu

 Kožariková Věra - pokladna
telefon: 482 360 441
e-mail: vera.kozarikova@raspenava.cz
 
Lipenská Jana – podatelna, sociální věci, správa 
majetku
telefon: 482 360 431
email: jana.lipenska@raspenava.cz
• péče o rodiny s dětmi, starší občany, pomoc při státní 
   sociální podpoře, 
•  předpis a evidence nájemného bytového hospodářství, 
    pojištění majetku
 
Lžičař Pavel - starosta
telefon: 482 360 432
email: pavel.lzicar@raspenava.cz
•  Zastupuje město navenek. Je nadřízený všem 
    pracovníkům MěÚ, odpovědný zastupitelstvu města.
 
Sedláčková Kateřina, Ing. – tajemnice
telefon: 482 360 430
email: katerina.sedlackova@raspenava.cz
•  Řídí a kontroluje činnost městského úřadu, plní usnesení 
    rady a zastupitelstva města. Je nadřízená pracovníkům 
    městského úřadu, odpovědná  starostovi, radě a 
    zastupitelstvu města. 
 
Sýkorová Ivana – fakturace, poplatky za odpady
telefon: 482 360 443
e-mail: ivana.sykorova@raspenava.cz
• Evidence poplatků za odpad, evidence majetku, úhrady 
   faktur, Městský fond pro bydlení
 
Štibřík Jiří, Ing. - místostarosta
telefon: 482 360 433
email: jiri.stibrik@raspenava.cz
• Zastupuje starostu v jeho nepřítomnosti. Je odpovědný 
   zastupitelstvu města.
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Městský úřad Raspenava                                  telefonní seznam

Pozvánka

1. veřejné zasedání zastupitelstva města Raspenavy v roce 2009, se uskuteční 
ve středu dne 25. února 2009 v 17.00 hodin  v zasedací místnosti Městského 
úřadu v Raspenavě.

Program:    Převody nemovitostí, Městský fond pro bydlení, Odměny zastupitelů,
Zprávy výborů, Diskuze občanů, Diskuze zastupitelů a závěr



Řeč bude o myslivcích. Ano, jsou 
tací,  již  svým  jednáním  a  neu-
kázněným  chováním  kritice  našeho 
stavu nahrávají. Ale takovýchto „také 
myslivců“  je  menšina  a  v raspe-
navském  sdružení  Zátiší  se  nevy-
skytují  vůbec.  Bohužel,  média  činy 
těchto  lidí  zevšeobecňují  a  hází  tak 
všechny myslivce  do  jednoho  pytle. 
Nevidí  tak  poctivou  práci  většiny 
členů  Českomoravské  myslivecké 
jednoty,  kteří  každým  rokem 
odpracují  stovky  a  tisíce  hodin 
pro  naši  krásnou  přírodu.  Nevidí 
a snad ani nechtějí  vidět,  že od jara 
do  podzimu  stavějí  různá  zařízení 
a  připravují  krmiva  pro  zimní 
přikrmování  zvěře,  v   zimě 
pak  za  každého  počasí  nosí  do  lesa 
pytle  sena,  šrotu,  obilí,  kaštanů, 
žaludů,  bukvic,  jeřabin,  ovoce, 
zeleniny,  okopanin,  tvrdého  pečiva 
a  soli.  Takže  to  není  jen  nošení 
flintičky na rameni a střílení po všem, 
co  vystrčí  hlavu  z lesa.  Lov je  totiž 
až  poslední  fází  výkonu  myslivosti. 
Kdyby  byl  její  hlavní  náplní, 
už  dávno  by  nebylo  co  střílet. 
Ano,  můžete,  vážení  čtenáři, 
namítnout,  že  již  také  není  co. 
Skutečně,  drobná zvěř,  jako bažanti, 
zajíci  a  koroptve  z našich  honiteb 
valem  mizí.  Ale  to  není  vina 
myslivosti,  nýbrž  celkového  civili-
začního  a  ekonomického  vývoje. 
Naopak,  nebýt  myslivců  a  lesníků, 
kteří pečují o zachování a rozmnožení 
stavů této zvěře, nebyla by už vůbec 
žádná.  A srnčí,  jelení   a  černá  zvěř 
naopak  přibývá.  A  jak  je  to  se 
samotným lovem? Ani po vší té práci, 
již jsem výše jmenoval,  není  možno 

vyrazit na lov a střílet na cokoliv. Lov 
má  totiž  přísná  pravidla.  Jednotlivé 
druhy  zvěře  lze  střílet  jen  v určitá 
údobí roku. V době, kdy samičí zvěř 
vyvádí mladé, je tato hájená. Neloví 
se  ani  v době  zimní  nouze. 
V té  době  se  střílí  jen  zvěř,  škodící 
myslivosti,  např.  lišky,  aby  až  se 
budou  na  jaře  rodit  mláďata,  bylo 
predátorů co nejméně. Ale i tato zvěř 
má  v přírodě  své  místo,  neboť  je-li 
udržována  v rozumných  počtech, 
likviduje  zvěř  slabou,  nemocnou 
apod.  A  takto  se  při  lovu  chovají 
i  správní  myslivci,  protože  také 
střílejí  především  takovou  zvěř 
a  zvěř,  nehodící  se  do  chovu.  Aby 
toto  vše  znali  a  uměli  řádně 
rozhodnout,  co lovit a co ne a jak se 
o zvěř správně starat, musí absolvovat 
náročný  kurs  myslivosti,  při  něm 
vykonat  roční  praxi  v mysliveckém 
sdružení a pak složit přísné zkoušky o 
lovecký lístek a zbrojní průkaz. 

Co se týče lovu, ten, přes veškeré 
kouzlo,  které  pro  myslivce  má, 
vyžaduje  i  dobrou  fyzickou kondici, 
neboť  se  za  zvěří  musí  nachodit 
kilometry,  a  to  za  každého  počasí, 
nebo při zimním lovu lišek prosedět 
mnoho hodin za mrazivých nocí. 

A  co  s ulovenou  zvěří  děláme? 
Střelec si ji nemůže nechat, jak si asi 
mnozí  z vás  myslí.  Mnoho  zvěřiny 
se  prodá,  abychom  měli  peníze  na 
nájem honitby a další výdaje a zbytek 
se rozdělí mezi ostatní členy sdružení, 
kteří  při  lovu  neměli  takové  štěstí, 
aby  něco  střelili  nebo  se  ze  zdra-
votních  důvodů  nemohli  lovu 
zúčastnit vůbec, ale jinak pro mysli-

vost pracovali.

Někteří  myslivci  ale  vykonávají 
ještě  jinou  práci.  Starají  se  o  naši 
mládež,  kterou  v kroužcích  mladých 
myslivců  seznamují  se  základy 
myslivosti,  a to ne proto, aby z nich 
jenom vychovávali budoucí myslivce, 
ale učili  je především ke správnému 
vztahu k přírodě.

Naše  Myslivecké  sdružení  Zátiší 
Raspenava  hospodaří  na  necelém 
tisíci  hektarů  pozemků,  pronajatých 
od  soukromých  vlastníků,  města, 
Lesů  ČR  a  Pozemkového  fondu. 
Našich  19 členů  vykonává  veškerou 
výše  uvedenou  práci,  včetně  práce 
s mládeží.  Kroužek  Zálesák,  složený 
z dětí naší základní školy, pracuje pod 
patronací našeho sdružení již od roku 
1970.  Letos  má  10  členů.  Po  celou 
dobu svého trvání  vede kroužek  své 
děti ke znalosti přírody a práci pro ni. 
Pravidelně se účastní okresního kola 
dětské myslivecké soutěže Zlatá srnčí 
trofej,  kde  úspěšně  reprezentuje  jak 
myslivecké  sdružení,  tak  školu. 
Dvakrát  se  členové  našeho Zálesáka 
probojovali až do národního kola této 
soutěže.  V loňském  roce  v okresním 
kole  obsadil  Jára  Sobota  v mladší 
kategorii 3. místo a v nejmladší kate-
gorii  byli  Klárka  Sobotová  a  Vojta 
Šimek  do  10.  místa.  V doprovodné 
soutěži  Indiánskou  stezkou  v mladší 
kategorii Milan Černý zvítězil.

Omlouvám  se  za  poněkud 
rozvláčné  povídání,  ale  chtěl  jsem 
ukázat práci myslivců v jiném světle, 
než  jak  ji  prezentuje  většina  našich 
médií.

 Mgr. Jaroslav Černý, člen MS Zátiší

Reklama                           
Celá strana - A4             600 Kč           
Polovina strany – A5     400 Kč           
Čtvrtina strany – A6      250 Kč           
Menší plocha                 150 Kč           

Inzerce                                
Inzerát do 15 slov             50 Kč 
Inzerát do 30 slov           100 Kč          
Žádosti o zveřejnění reklamy 
nebo inzerce přijímá tajemnice

MěÚ osobně nebo prostřednictvím
telefonu, faxu nebo elektr. pošty.
Tel.: 482 360 430                                 
Fax: 482 319 229
E-mail:katerina.sedlackova@raspenava.cz   
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Trochu povídání o těch, které naše média nemají příliš 
v lásce, spíš naopak

Reklama a inzerce v Raspenavském zpravodaji



S ohledem na  rozsah  činnosti  sdružení,  hledáme  další  aktivní 
členy (maminky, tatínky, babičky, dědy, tety, strejdy …)

Aktivním členem/členkou by se měla stát maminka, tatínek, …
člověk, který alespoň občas dochází do herny centra, účastní se 
akcí pořádaných sdružením, má chuť, náladu a čas se na vedení 
Centra  Mateřídouška  o.  s.  podílet.  Pro  práci  aktivního  člena 
nejsou potřeba žádné zvláštní předpoklady (vzdělání, kvalifikace 

apod.), je potřeba organizační talent a zájem o práci s lidmi a 
dětmi.
Být  aktivním členem přináší  též  nejrůznější  výhody,  zejména 
praxi v oboru řízení neziskové organizace a aktivní program pro 
období,  nejen  na  rodičovské  dovolené.
Neváhejte a ozvěte se Pavle Petrnouškové na 776 665 336 nebo 
na  pavla.petrnouskova@email.cz 
Pavlína Bartošová,  předsedkyně sdružení
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Výzva Centra Mateřídouška o. s. 



Ocitli jste se v obtížné životní situaci? Neumíte si 
sami poradit?  Nevíte  kudy kam? Máte problémy 
v rodině, se sousedy, v zaměstnání, ...?

Máte  vážné  starosti  související  s výchovou  dětí, 
s partnerem nebo se sebou samým?

Potřebujete se svěřit, nechat si poradit nebo chcete 
najít provázení složitou životní etapou?

Pokud jste z Frýdlantského výběžku, tak právě pro 
Vás už pátým rokem jako projekt  města Frýdlantu 
funguje Poradní a setkávací centrum ve Frýdlantě

Vyberte  si  z nabídky  POSECu  a  využijte 
anonymně, diskrétně a bezplatně služeb zkušených 
externích odborníků!

POSEC zahájil svou činnost v listopadu 2003 a 
18.  prosince  téhož  roku  byl  oficiálně  otevřen 
v Děkanské ulici. Za pět let prošlo jeho programy 
více než tisíc klientů.

Aby služby poradenství, pomoci a provázení byly 
úspěšné,  je  nezbytný aktivní  a  skutečný klientův 
zájem o změnu. Tento zájem startuje POSEC tím, 
že poskytuje prostor a čas pro probrání klientovy 
záležitosti. Situaci z nadhledu odborníka rozebere, 
nabídne  odbornou  pomoc  a  možnosti  řešení. 
Rozhodnutí a práci na změně však nechává vždy 
na klientovi, poskytuje jen provázení.

Mezi  klienty  POSECu například  patří  lidé,  kteří 
mají problémy se svou závislostí nebo se závislostí 
svých blízkých, mají rozvířenou rodinnou situaci, 
potíže  v práci  či  bydlišti,  krizi  v partnerském 
vztahu, starost se „zlobivými“ dětmi nebo problém 
se sebou samým.

Je samozřejmé, že veškerá sdělení pronesená mezi 
klientem a poradce, jsou naprosto důvěrná!

 

POSEC      nabízí od 7. ledna 2009, na   
Havlíčkově nám. 304 ve Frýdlantě, 

tyto programy poradenství:

Terénní  program  pro  uživatele  drog  –  Most 
k naději, o. s.

  O program minimalizace  zdravotních  a  sociálních  rizik 
spojených  s užíváním  drog,  např.  výměnný  program, 
poradna

Tel. 482 317 373 nebo 775 624 246, 606 713 034 (terén)

Poradenství pro dospívající a dospělé – v sudou středu 
– Mgr. Igor Pavelčák 

o v obtížných  osobních,  partnerských  nebo  rodinných 
situací,  zabývá  se  i  strachy,  smutky,  depresemi, 
závislostmi, poruchami příjmu potravy

Objednávky  na  tel.  728 022 618  nejlépe  od  21:00 
do  21:30  hodin  nebo  na  ipcak@volny.cz, 
www.poradna-rodina.org

Poradenství  dětského  psychologa  –  v sudý  čtvrtek 
od 10:00 do 14:00 hodin, případně v pondělí od 10:30 
do 18:00 hodin – Mgr. Jarmila Kozáková

o pro  vztahové  a  výchovné  problémy,  děti 
po  psychickém  traumatu  (násilí  v rodinách,  psychické 
a jiné zneužívání, šikana, týrání, pohlavní zneužití, ...)

Objednávky na tel. 608 664 165

Občanská poradna – každý čtvrtek od 15:00 do 17:45 
hodin dle objednání – p. Jan Samšiňák, obč. sdr. „D“

o ošetřuje sociálně právní problematiku, pracovně právní 
vztahy,  bydlení,  problematiku  rodiny,  mezilidské 
a majetkoprávní vztahy, lidská práva, ...

Objednávky na tel. 775 077 234 v pondělí a v pátek od 
9:00 do 21:00 hodin. Je možné využít též internetové 
poradenství na posec@email.cz

Klub  duševního  zdraví  –  každý  pátek  od  10:00 
do 13:30 hodin

o nabízí  prostor  pro  setkávání  lidí  s duševním 
onemocněním  a  jejich  blízké  (psychoterapeutický 
program, poradenství a volný čas) 

Informace na tel. 720 168 793, 773 626 794 
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Poradní a setkávací centrum Frýdlant (POSEC)



Raspenavskou základní školu znají snad všichni obyvatelé 
města.  Někteří  opustili  školní  lavice  před  mnoha 
desetiletími, jiní mají školní povinnosti stále ještě v živé 
paměti. Stejně, jako se z bývalých žáků stali rodiče, také 
škola  se stále vyvíjí,  roste.  Je to  sice  již dáma v letech, 
ale duchem je stále svěží. U nás totiž není nuda, jak by 
se na takovou malou vesnickou školu možná mohlo zdát.

Vedle klasické výuky, kdy se snažíme naučit děti číst, 
psát  a  počítat,  pořádáme  pro  starší  děti  pravidelně 
projektové  dny.  Během  takových  dní  si  žáci  mají 
na  základě  vlastních  zkušeností  osvojit  poznatky  ze  tří 
oblastí: ekologické výchovy, prevence sociálně-patologic-
kých jevů  a historie. 

  Před každým projektovým dnem jsou žáci  5. – 9. tříd 
základní  a  základní  školy  praktické rozlosováni  do 
několika  skupin.  Poté  již  zástupci  každého  ročníku 

spolupracují  v daném  sesku-
pení.  Vypracovávají  si  úkoly, 
které  musí  splnit  před 
„vypuknutím“ akce, šijí oděvy 
a  připravují  další  pomůcky. 
Většina potřeb vzniká v rámci 
pracovního  vyučování  a 
výtvarné  výchovy.  Někdy 
však musí pomoci také rodiče 
doma.  
  Jak  již  bylo  zmíněno, 
projektové  dny  se  tématicky 

rozdělují do tří linií. Ten první se v letošním školním roce 
uskutečnil ve čtvrtek a pátek 23. – 24. října 2008. Jeho 
tématem byly sociálně patologické jevy a ochrana člověka 
za mimořádných událostí. 

Nejprve musely děti projít několika úkoly a leccos si 
vyzkoušet.  Např.  jaké 
to je oslepnout po příliš 
silném  alkoholu, 
rozpoznat drogu, ošetřit 
a  přenést  zraněného, 
sbalit  si  evakuační 
zavazadlo.  Na  druhý 
den  byly  připraveny 
ukázky  práce  Hasič-
ského záchranného sboru v Raspenavě, který  vyprošťo- 
val  zaklíněné  pedagogy  z  dodávky,  a  také  policejních 
psovodů z Hejnic. Jak dobře dokáže pes ochránit člověka 

před  někým, kdo 
mu  chce  ublížit, 
si  některé  děti 
mohly  dokonce 
vyzkoušet na vla-
stní kůži.
  V následujícím 
představení  pro-
jektových dnů se 
už musíme vrátit 

do loňského školního roku,  neboť ty letošní  teprve pro-
běhnou. V pořadí druhou akcí takového druhu bývá 

tématika ochrany přírody. 28. března 2008 se uskutečnil 
Den  vody.  Tento-
krát  se  žáci  zabý-
vali  vodou  nejen 
z hlediska  ekolo-
gického,  ale  i 
fyzikálního,  chemi-
ckého  a  ekono-
mického. Tento den 
se  koná  v budově 
školy,  neboť venku 
v tuto  časnou  jarní 
dobu ještě příliš teplo nebývá.                                   

Posledním  výjimečným  dnem  zprostředkováváme 
dětem návrat do naší i světové historie. Začali jsme 
pravěkem, pokračovali  starověkým Egyptem,  vloni  jsme 
pořádali  olympijské hry v antickém Řecku. Tato akce se 
koná začátkem června za slunečného počasí. Nejtěžší na 
celé přípravě je pro učitele i žáky výroba dobových oděvů. 
Výsledek  je  ovšem  perfektní,  jak  jistě  viděli  mnozí 
obyvatelé Raspe-
navy při loňském 
průvodů Řeků, v 
jehož čele kráčeli 
bohové  z Olym-
pu  (učitelský 
sbor)  a  nesl  se 
olympijský  oheň 
(žák  Tomáš 
Salaba). 

Hry  byly 
zahájeny 6. června 2008 u budovy B základní školy. Na 
celé dění dohlížel Zeus, který sportovcům popřál mnoho 
zdaru, a poté se žáci rozešli na jednotlivá stanoviště, kde 
plnili dávné i současné olympijské disciplíny. Nenamáhaly 
se však jen svaly, ale i mozkové buňky, neboť ne všechny 
disciplíny  předpokládaly  jen  rychlost  a  sílu. 
Raspenavských  olympijských  her  se  zúčastnili  také  žáci 
z Polska, kterým se výlet do antického Řecka moc líbil.

Letošní  výlet  do  historie  už  nebude  tak  daleký. 
Budeme  se  vracet  pouze  do  středověku,  do  doby 
největšího  Čecha  –  Karla  IV.,  do  doby  rodící  se 
vzdělanosti,  do doby objevování nových světů,  do doby 
řemesel.  Období,  které  jsme  si  letos  vybrali,  je 
charakteristické právě řemesly. Proto jsme se rozhodli, že 
bychom  dětem  rádi  zprostředkovali  vyzkoušení  si 
některých výrobních postupů. 

Žáky, učitele i rodiče čeká letos obtížný úkol. Jak již 
bylo  předesláno,  nejobtížnější  bývá  vytvoření  dobových 
kostýmů.  Ve  středověku  se  ale  nosily  nařasené  haleny, 
ženy si oblékaly bohaté sukně, muži kabátce, pořádaly se 
rytířské turnaje, na nichž bylo nejdůležitější brnění. A co 
teprve účesy? Jsme všichni velmi zvědaví, jak se s touto 
náročnou úlohou popereme…  
 
Mgr. Dana Mamiňáková, ZŠ Raspenava  
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Cestování časem



Raspenava  je  v  současné  době 
jednou  z  mála  obcí  s  nejnižším 
místním  poplatkem  za  systém 
shromažďování,  sběru,  přepravy, 
třídění,  využívání  a  odstraňování 
komunálních  odpadů  v  republice. 
Výše  tohoto  poplatku  je  350,-  Kč 
na osobu a rok.

V roce 2008 činily výdaje města 
na  likvidaci  komunálního  odpadu 
celkem  2  436 486,-  Kč.  Naproti 
tomu předpis  na místní poplatek za 
systém  shromažďování,  sběru, 
přepravy,  třídění,  využívání 
a  odstraňování  komunálních 
odpadů  vznikajících  na  území 
města Raspenavy, který by měl být 
od  občanů  vybraný  činí  pouze 
1 055 600,- Kč. Z toho vyplývá, že 
při  počtu  obyvatel  (2889)  doplácí 
město  na každého obyvatele  522,- 
Kč, celkem 1 508 258,- Kč. V této 
statistice  ale  nejsou  uvedeni 
„neplatiči“,  kteří   dluží  celkem 
441 627,- Kč.

Pro  snížení  nákladů  je  potřeba 
pozměnit  systém  svozu 
komunálních  odpadů  a  snažit  se 
předcházet  jejich  vzniku 

a  minimalizovat  jejich  množství 
tak,  jak  to  každému ukládá zákon 
o odpadech. V dosavadním systému 
svozu město  přidělilo  nádoby tak, 
že  podle  normy  náleží  každému 
občanovi 25 litrů na týden, tj. jedna 
standardní popelnice o objemu 110 
litrů je určena pro 4,4 člověka. To 
však nejde přesně dodržet, protože 
v domě nebydlí  části  lidí,  ale celí 
lidé.  V  některých  domech  bydlí 
méně než 4 lidé a ne vždy je počet 
bydlících dělitelný číslem 4,4 a tak 
došlo  k  tomu,  že  celkový  objem 
prostoru  pro  odložení  směsného 
komunálního  odpadu,  pro  který 
jsou  nádoby  určeny,  činí  113 630 
litrů, což o 38 230 litrů překračuje 
potřebný  objem 75 400  litrů,  a  to 
znamená,  že  v  Raspenavě  je 
v současné  době  o  348  popelnic 
víc. 

Proto  jedna  z  možností,  jak 
zmenšit  jejich  počet  je  stanovení 
svozových  míst,  tzv.  hnízd 
s docházkovou vzdáleností do 80 m 
po  veřejné  komunikaci  od  domu, 
kde  bude  umístěn  počet  nádob 
potřebný  pro  celkový  počet 

obyvatel  v  domech  v  dosahu 
příslušného  hnízda.  Tyto  nádoby 
budou  trvale  v  hnízdě  a  občané 
budou  odpad  do  nich  donášet. 
Hnízda  budou  vytvořena  pouze 
tam,  kde  to  bude  účelné  a 
v  důsledku  toho  se  pro  mnohé 
domácnosti  nic  nezmění.  Tato 
změna se nedotkne také míst, kam 
nezajíždí svozová firma a obsluhují 
je Služby města. Tím, že se zmenší 
počet nádob, se sníží náklady. 

Je potřeba,  aby každý využíval 
všech  možností  třídění  odpadů, 
ve  městě  je  šest  stanovišť  na 
směsné  sklo,  PET  lahve,  směsné 
plasty a papír.  Dále je k dispozici 
sběrný  dvůr,  kam  lze  celoročně 
vždy  ve středu od 14 do 17 hodin 
a  v  sobotu  od  10  do  14  hodin 
odkládat  objemné  odpady 
z  domácností  a  vytříděné  nebez-
pečné odpady. Do nádob (popelnic) 
patří  jenom  směsný  komunální 
odpad,  tj.  zbytkový  odpad 
po  vytřídění  využitelných  surovin 
a nebezpečných složek odpadu. 

Josef Černý, referent SO
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Svoz odpadů



Ne  každá  obec  se  může  pyšnit 
takovým malebným okolím jako naše 
Raspenava. Vždyť leží pod krásnými 
Jizerkami, sevřená mezi dvěma vrchy, 
Vápenným  a  Chlumem.  A  právě 
o  posledně  jmenovaném  bych  vám 
chtěl,  vážení čtenáři něco popovídat. 
Vím,  že  mnohým  asi  neřeknu  nic 
nového, ale neškodí si občas o svém 
domově  něco  připomenout,  aby  se 
k němu utužovalo pouto. Je to kopec 
dosti tajemný. Už proto, že tu možná 
bylo  jedno  z nejstarších  osídlení 
na  Frýdlantsku.  Již  v předslovanské 
době, asi 1000 až 500 let před naším 
letopočtem  tu  mělo  být  hradiště. 
Alespoň to tvrdí prof. Götz z Berlína 
a  raspenavský  učitel  Schicketanz, 
kteří  zde  prováděli  menší  výzkumy. 
Současní vědci jsou však toho názoru, 
že  se  o  žádné  hradiště  nejednalo, 

neboť  se  zde  nenašly  žádné  kera-
mické  střepy.  Valy  jsou  prý  pozů-
statkem lomové činnosti. 

Na  úpatí  Chlumu  směrem 
k Ludvíkovu  byla  ve  středověku 
vesnice,  pojmenovaná  podle  říčky 
Lomnice,  jež  tudy  protéká.  Té  se 
německy  zkráceně  říkalo  Lunze,  a 
protože ves ležela v její nivě, která se 
německy  řekne  Aue  nebo  Au,  byla 
nazývána Lunzenau. Její obyvatelé za 
Třicetileté  války,  jež  se  odehrávala 
v letech  1618  až  1648,  vymřeli  na 
mor. Vesnice byla proto spálena, aby 
se  nákaza  nešířila.  Jejímu  místu  se 
dnes říká Háj mrtvých.

K zajímavostem  historie  tohoto 
vršku patří i to, že je dosud v držení 
naší  armády,  jak  jistě  všichni  víte. 
V minulosti  zde  byl  podzemní 
muniční  sklad,  jenž  je  nyní 

v likvidaci. 

Ke  Chlumu  se  však  vážou 
i  pověsti.  Jedna je  o  studánce,  která 
zde  prý  bývala.  U  ní  jednoho  dne 
odpočívala  jistá  stařenka  z Raspe-
navy,  která  si  na  Chlum  vyšla 
na  houby.  Protože  již  byla  hladová, 
vařila si zde z hub, jež našla, polévku. 
Tu zaslechla klapot koňských kopyt a 
rachocení  kol.  Protože  tudy  však 
žádná  cesta  nevedla,  šla  se  podle 
zvuku  podívat,  co  to  jede.  Když  se 
od  studánky  s ohníčkem  vzdálila, 
rachot  ustal,  aniž  by  stařenka  něco 
viděla.  Vracela  se  proto  v zadumání 
zpět.  Ale  ať  hledala,  jak  hledala, 
studánku  a  ohníček  již  nenašla. 
Nakonec,  celá  utrmácená,  byla  ráda, 
že našla cestu domů.

Mgr. Jaroslav Černý,   kronikář města

Velkou tradicí mateřské školy 
je  celoškolní  vánoční  besídka, 
která  zahajuje  další  akce  v 
nejkrásnějším  měsící  v  roce. 
Začínáme  oslavou  příchodu 
„ČERTA  A  MIKULÁŠE“ 
a  pokračujeme  v  přípravách  na 
Vánoce.  Byl  to  měsíc  plný 
očekávání,  překvapení  a silných 
zážitků.

Příchod  „čerta  a  Mikuláše  do 
mateřské školy děti oslavily besídkou, 
na  kterou  jsme  se  všichni  těšili. 
Besídka byla bezprostřední,  veselá  a 
pro  většinu  dětí  i  projevem  velké 
odvahy  říci  básničku,  zatancovat  si 

s  čertíkem  a  převzít  balíček  od 
hodného Mikuláše.

O  tyto  balíčky  a  dárky,  které 
dostaly  děti  pod  stromeček,  se  nám 
postaraly  hodné  sponzorské  firmy, 
kterým bych chtěla ještě jednou touto 
cestou  moc  poděkovat.  A  které  to 
jsou?
STEINEL  ELEKTRONIK s  paní 
ing. Harcubovou,
IMMOBILLIENGESELLSCHAFT 
s paní Málkovou,
BWS s  panem  ing.  Brunclíkem  – 
plastová okna,
autosalon PINK – Škarýd Ladislav 
Lázně Libverda.

Další hodní sponzoři, kteří na nás 
nezapomínají  při  různých  akcích 

školy je pan Štětina, paní Prudičová,
pan  Gajdáček,  Poštovní spořitelna, 
Benteler ČR k. s. s panem Koutem a 
také  rodiče našich  dětí,  kteří  natáčí 
naše vystoupení, zapojují se do práce 
školy svými nápady,  účastní  se  akcí 
školy  a  pomáhají  nám  vytvářet  ty 
nejlepší  podmínky  a  prostředí  pro 
život  svých  dětí  v  naší  mateřské 
škole.

Za  všechny  děti  a  zaměstnance 
mateřské  školy  přejeme  všem 
spoluobčanům  hodně  zdraví, 
spokojenosti a úspěchů v roce 2009.

 
H. Hrnková, Mateřská škola
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O Chlumu

Mateřská škola v předvánočním čase

Svaz Němců na horní Smědé
Informujeme občany o výroční členské schůzi, která  proběhla 25. ledna 2009 na Bártlově boudě. Zveme občany 
na  Ples růží,  který  se  uskuteční  8.  února  od 14.00  hodin na Bártlově boudě.  Dále  zveme občany do Rumburku 
na místní  Masopustní rej, který se uskuteční dne 15. února 2009. Autobus bude vyjíždět z Bílého Potoka v 10.00 
hodin  .  Bližší  informace  podá p.  Pavlata,  tel.  čísla  482 322 019 a  728 411 308.  Na březen  je  naplánovaný  Jarní 
věneček termín ještě není známý pro případné informace volejte p. Krase tel.: 737 026 596 
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Hasičské  sbory  na  území  dnešní 
Raspenavy vznikaly postupně: jako první Lužec 
(už  v roce  1873) ,  o  jedenáct  let  později  ve 
Fedrdinandově  a  za  další  dva  roky,  přesně    
8. července 1886 v Raspenavě. Prvním velitelem 
byl obchodník Antonín Hugo Richter.

 Stávající  generace  na  tradice  svých 
předchůdců  navazuje i dnes a to zejména při 
pomoci  spoluobčanům.  V této  souvislosti  si 
dovoluji  citovat  slova  bývalého  ředitele 
Hasičského  záchranného  sboru  Libereckého 
kraje  Karla  Boháče  a  současného  vedoucího 
klubu historie a muzejnictví při OSH v Liberci. 
„Není  v Čechách  moc  takových 
dobrovolných  organizací,  kde  pomoc 
ostatním  je  postavena  jako  nejvyšší  meta 
jejich  snažení.  Hasiči  vzali  na  svá  bedra 
převážně povinnosti jak pomáhat aktivně a 
účinně  ostatním.  Je  to  však  i  parta  lidí, 
která  se  dokáže  pobavit  a  uspořádat 
zábavu pro ostatní“.
            Minulou sobotu proběhla u hasičů 
výroční valná hromada. Jako tradičně pečlivě 
připravená a ozdobená hosty – místostarostou 
MěÚ Ing. 
Jiřím 
Štibříkem 
a okres-
ním 
starostou 
OSH 
v Liberci 
Milanem 

Navrátilem. Po jejím skončení si o hasičském 
sboru povídáli v klubovně, kde  čestné místo 
patří historickým přílbám, pohárům ze soutěží. 
Témat je několik:

            Například mladí hasiči. „Pamatuji si, že 
už  v šedesátých  letech  tady  byla  hasičská 
mládež“,  říká  starosta  sboru  Josef  Hanzl, 
„Samozřejmě děti odrůstaly, nové přicházely…V 
roce  2000 jsme uspořádali  jednu z nejlepších 
soutěží a to Superpohár mládeže tří zemí, který 
probíhal  tři  měsíce  v Polsku,  Německu  i 
v Raspenavě“, pokračuje.  Současnost mladých 
hasičů není bez problémů, ale jak uvádí plán 
činnosti  SDH  na  rok  2009,  práce  se  určitě 
zlepší – děti se zapojí do hry Plamen a určitě se 
zdaří  sehnat  schopného  vedoucího,  který  by 
pomohl současným vedoucím.

            Jednotka sboru dobrovolných hasičů – 
to jsou muži, kteří jezdí k požárům, dopravním 

nehodám,  živelným  pohromám  apod. 
„Jezdí  tam,  odkud  jiní  utíkají“,  připomíná 
zástupce velitele. Do roku 2005 se v Raspenavě  
jezdilo  s tím,  co  tady  léta  bylo.  Poté  získali 
hasiči vozidlo CAS 25 K Liaz 101.860. Bylo sice 
provozuschopná,  ale  rezavá.  Dva  roky  ji 
opravovali,  vyměňovali  jednotlivé  součásti. 
S financováním oprav městu Raspenava (jemuž 
jednotka patří a zřizuje ji na základě povinnosti 
uložené zákonem) výrazně pomohl Fond požární 
ochrany  kraje,  místní  firmy  a  hasičské  sbory 
z partnerských  měst  ze  zahraničí. Dnes  je 
vozidlo  dokonalým  fešákem  a  chlubí  se 
nápisem  na  dveřích:  Rekonstrukce  vozidla 
byla  provedena  svépomocí  za  financování 
města  Raspenavy  a  přispění  zejména 
Fondu  PO  Libereckého  kraje,  firem  ALFA 
FARSKÝ  s.r.o.,  IMMOBILIENGESELLSHAFT 
Raspenava,  dobrovolných  hasičů 
z WILDENBRUCHU a dalších … děkujeme“. 
Převodem získali  od  HZS  LK  vozidlo  CAS  32 
T148, za které za stejných podmínek opustila 
raspenavský  vozový  park  stařička  CAS  25 
RTHP  Š706,  provozuschopná  jsou  také  další 
vozidla.

V  současné  hasičské  zbrojnici  od  roku 
1993 do roku 2002 byla požární stanice HZS 
(dnes  je  v nových  prostorách  pod  nádražím 
ČD). Po odchodu HZS  LK se hasiči pustili do 
oprav,  úprav  a  budování  denní  místnosti, 
upravili  si  ústřednu,  nájezdy  před  vraty, 
zbudovali boxy pro zásahové oděvy, za zbrojnicí 
místo pro posezení. V tomto roce mají v plánu 
opravy sociálních zařízení.

V roce 2008 bylo odpracováno na údržbě 
techniky  a  technických  prostředků  cca  1200 
hodin   a  dalších  cca  130  hodin  při  pomoci 
městu  při  čištění  kanalizací  a  komunikací. 
Loni  raspenavští  hasiči vyjeli  k 37 událostem, 
z nich  bylo  16  požárů,  7  dopravních  nehod, 
dále úniky nebezpečných látek, větrná smršť…
V jednotce je  v současnosti  25 hasičů a mezi 
priority patří kvalitní výcvik a školení. 

V rámci  oslav  města  byla  předvedena 
technika  hasičských  sborů  z okolí, 
prezentována  byla  spolupráce  s kolegy  z OSP 
Gryfów  Slaski,  Leknica  a  FF  Wildenbruch. 
„V  současné  době  spolupracujeme  s Ústavem 
sociální péče pro mládež v Raspenavě, i pro ně 
jsme  uspořádali  ukázky  hasičské  práce. 
Projevují nesmírnou radost z toho, že si mohou 
vyzkoušet přílbu, mohou stříkat ze džberovky“, 
doplňuje velitel Jaromír Hanzl.
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Hasiči v Raspenavě po 123 letech



  Vybírám  na  závěr  ještě  několik 
zajímavostí.  Hasiči  z   Lužce,  se  kterými 
raspenavští  úzce  spolupracují,  pořádají 
pravidelně  od  roku  1967  hasičské  plesy. 
V řadách  SDH  jsou  také  ženy.  Pro  mužskou 
část sboru vytvářejí „to  pravé zázemí“, umějí se 
postavit  k práci,  vychovávají  mladé  hasiče. 
Oblíbené pálení čarodějnic, které se za  26 let 
stalo  výhradně  hasičskou  záležitostí.  V rámci 
přípravy  „slavností města“ loni odpracovali 510 

hodin. Jezdilo se na řadu soutěží  Jizerské ligy, 
proběhly  14.  ročníky  Smědavského  poháru a 
„Pink – poháru“ v sálové kopané.

            Přejeme všem 47 členům, z nichž je 15 
žen a 12 mladých hasičů, aby i v tomto roce je 
provázelo  nadšení,  obětavost  i  zdraví. 
V Raspenavě  hasiči  vše  co  dělají  je  v duchu 
starého  hasičského  hesla 
„ Bližnímu k ochraně – sobě ke cti“.

 Věra Nutilová, dopisovatelka hasičských novin
 

Důchodci v Raspenavě se bavili.
V měsíci prosinci oslavili důchodci v restauraci 
„Myslivecké  Zátiší“  nadělování  sv.  Mikuláše, 
který nás navštívil i s andělem a čertem. Přinesl 
spoustu  dárečků,  ze  kterých  měli  všichni 
obdarovaní radost. 
 

Pro letošní rok připravujeme:
Každý  měsíc  vždy  první  čtvrtek,  taneční 
odpoledne.  Toto se vždy odehrává v restauraci 
„Myslivecké  Zátiší“.  V měsíci  březnu  to  bude 
taneční  odpoledne  ve  stylu  country,  v dubnu 
taneční odpoledne s různými soutěžemi.
V květnu dostávají ženy – členky klubu kytičku 

ke  svátku  matek.  Dále  v květnu  až  červnu 
plánujeme zájezd zaměřený na historii  našeho 
okolí. 
V podzimním  období  plánujeme  ještě  jeden 
zájezd, na který nám přispěje MěÚ.
Zveme  všechny  zájemce  do  naší  klubovny 
v budově  MěÚ,  zde  se  scházíme  každý  další 
čtvrtek  v měsíci,  kromě  letních  školních 
prázdnin, vždy od 13.00 hodin. 
V průběhu  celého  roku  chodíme  poblahopřát 
těm našim členům, kteří  oslavují  kulaté nebo 
půlkulaté  narozeniny.  Po  80.  roce  věku členy 
navštěvujeme každý rok. 

Zdeňka  Jehličková,  předsedkyně  klubu 
důchodců

Vážení čtenáři,  uživatelé knihovny i  vy,  kteří 
jste cestu do knihovny zatím nenašli, přeji vám 
úspěšný nový rok 2009.
 Od  počátku  roku  2008  se  knihy  začaly 
půjčovat  přes  automatizovaný  knihovnický 
systém.  Tomu  předcházela  mravenčí  práce  – 
každá  kniha  se  musela  zvlášť  vložit  do  tohoto 
systému a opatřit čárovým kódem. 

Další  změnou  bylo  zakoupení  4  nových 
počítačů  pro  přístup  na  Internet  z finančních 
prostředků,  získaných  od  Ministerstva  kultury 
ČR v rámci programu Veřejné informační služby 
knihoven pro rok 2008 a Městského úřadu. Dále 
se z těchto prostředků ještě  dokoupil  modul  ke 
knihovnickému systému – www katalog, díky kte-
rému  si  můžete  knihy  hledat,  prodlužovat  a 
zamlouvat  z pohodlí  vašeho  domova,  dále  také 
modul, který umožňuje zasílání předupomínek a 
upomínek  do  vaší  e-mailové  schránky.  A 
v neposlední řadě i nové židle pro vaše pohodlí.

   Další,  pro  vás  velkou  změnou,  je  úprava 
otevírací doby.

Půjčujeme v pondělí a ve středu 
od 9,00 do 11,30 hodin

 od 12,00 do 18,00 hodin.

 Dále bych vás chtěla upozornit, že v době jarních 
prázdnin * 16. až 20. února 2009 * bude 
knihovna z důvodu čerpání řádné dovolené 

zavřena.

Veškeré  změny  týkající  se  provozu  knihovny 
sledujte  na  vývěsních  místech:  Vývěsní  tabule 
u MěÚ, u Šubrtů,  u Proška,  u Pacholíka a na 
knihovně. Nebo na www.knihovnaraspenava.cz.

Děkuji všem za pochopení a těším se na vás 

 Radka Čapková,   knihovnice
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Městská knihovna

Klub důchodců



návrh plánu společenských, kulturních a sportovních akcí pořádaných městem Raspenavou 

 

  14.3.2009     Pink pohár – jednodenní turnaj v sálové kopané (dospělí)

  21.3.2009     Superpohár mládeže - soutěž v hasičském sportu pro mládež

    5.4.2009   Pomlázkový karneval – jednodenní akce pro děti (hry, soutěže)

    8.5.2009       Pochod Jizerskými horami – jednodenní turistický pochod (10,20,35 km) 

  29.5.2009          Dětský barevný den – jednodenní akce pro děti s postižením

       5.2009           Taneční soutěž – mezinárodní soutěž ve sportovním tanci

    8.6.2009           Raspenavské slavnosti  - Řezbářská dílna – vícedenní setkání řezbářů (do 13.6.2009)

  20.6.2009          Raspenavské slavnosti – kulturní program

  27.6.2009          Raspenavské slavnosti – Lužecký pohár-soutěž v hasičském sportu

       9.2009          Smědavský pohár – jednodenní soutěž v hasičském sportu

       9.2009          Mezinárodní atletická liga - třídenní soutěž škol v atletice

22.10.2009          KERA – keramická dílna pro děti s postižením

  5.12.2009          Vánoční strom – jednodenní akce pro děti (nadílka, hry, soutěže)

12.12.2009          Rock 2008 – přehlídka mládežnických hudebních skupin

 

Únor
14.2. 2009 Valentýnská zábava Heřmanice 

      14.2. 2009 Horolezecký ples Nové Město p.S. 

     4.– 28.2. 2009 Ekofór 2009 (Výstava Hnutí Brontosaurus) Frýdlant – výstavní síň 

22.2. 2009 Vycházka zimní přírodou (8. ročník) Frýdlant 

Masopust Habartice 

Březen
     1. - 31.3.2009 Václav Michálek – Voda maluje (výstava fotografií) Hejnice – výstavní síň

     4. – 30.3.2009 Jaroslav Černý – O myslivosti (výstava) Frýdlant – výstavní síň

      14.3. 2009 Maškarní karneval pro děti Heřmanice 

      14.3. 2009 Josefovská vycházka (34. ročník) Frýdlant 
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Kalendář přeshraniční spolupráce 2009

Program kulturních akcí na Frýdlantsku 
únor – březen 2009



Město Raspenava
zajišťuje sběr nebezpečného a objemného odpadu z domácností.

Mobilní sběr nebezpečného a objemného odpadu z domácností se uskuteční 

v sobotu dne 11. dubna 2009
Jízdní řád mobilního sběru objemných a nebezpečných odpadů

Občané mohou v uvedené době a  na uvedených místech bezplatně odložit  objemný odpad z domácností   a 
vytříděné nebezpečné složky komunálního odpadu. 

Objemným odpadem z     domácností se rozumí zejména:  
Objemné složky komunálního odpadu, které se nevejdou do sběrných nádob a nejsou zařazeny mezi nebezpečné 

odpady a nejsou využitelnými surovinami (např. staré matrace, plastový nábytek, vyřazená sanitární keramika apod.)

Vytříděnými nebezpečnými složkami komunálního odpadu se rozumí zejména:
20 01 13 – Rozpouštědla
20 01 14 – Kyseliny
20 01 15 – Zásady
20 01 17 – Fotochemikálie
20 01 19 – Pesticidy
20 01 21 – Zářivky a jiný odpad obsahující rtuť
20 01 23 – Vyřazená zařízení obsahující      

chlorofluorouhlovodíky (lednice apod.)
20 01 26 – Olej a tuk kromě jedlých

20 01 27 – Barvy, lepidla a pryskyřice    
obsahující nebezpečné látky

20 01 29 – Detergenty obsahující nebezpečné 
látky

20 01 31 – Nepoužitelná cytostatika
20 01 33 – Baterie a akumulátory
20 01 35 – Vyřazené elektrické a elektronické 

zařízení

 
Občané jsou povinni řídit se pokyny obsluhy sběrných stanovišť a odkládat odpady na určená místa  .      Je   

zakázáno  odnášet jakékoli odpady již odložené na sběrných stanovištích. 

Výše uvedené odpady lze odevzdat i ve sběrném dvoře ve středu od 14 do 17h a v sobotu od 10 do 14h
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Pořadí Stanoviště Příjezd Odjezd

1 Moskevská, před bývalou kotelnou 07:00 07:10 10 min.
2 U Benziny 07:15 07:25 10 min.
3 Hejnická, u Mysliveckého zátiší 07:30 07:40 10 min.
4 Hejnická, u bývalé prodejny Lužanka 07:45 07:55 10 min.
5 Hejnická, parkoviště u býv.Tesly 08:00 08:10 10 min.
6 Peklo, křižovatka u seníku 08:15 08:25 10 min.
7 Fučíkova, parkoviště u Městského úřadu 08:30 08:40 10 min.
8 Luhová, u plakátovací plochy (odb.Slunečná) 08:45 08:55 10 min.
9 Fučíkova, parkoviště u samoobsluhy 09:00 09:10 10 min.

10 Liberecká, u odbočky k Zatloukalům 09:15 09:25 10 min.
11 V údolí, u železné lávky 09:30 09:40 10 min.
12 Frýdlantská, proti autobusové zastávce V aleji 09:45 09:55 10 min.

Doba 
pobytu na 
stanovišti
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